
Tuesday, 14 January 2020 | 5:00 p.m.

A conference presented by
Schoenherr | ELI | Bernard Energy | Philippe & Partners

The recent “Clean Energy for All Europeans” package (Clean Energy Package, CEP) formally introduces the 
concept of “energy communities”, which can be described as local communities that use the technical op-
portunities of decentralised energy and the new technological developments in the energy industry, to create 
a local autonomous electricity system.

Apart from the possibilities that come with the wide range of future developments and innovations, there are 
naturally also legal and regulatory requirements that need to be adapted and put into place in order to deal 
with the new circumstances. Local energy communities will have the potential to switch to virtual communi-
ties, and members of certain groups could team up to share all, or part of their energy resources. The ques-
tion is what corporate legal framework, as well as regulatory framework is needed for energy communities to 
be able to develop to their full potential?

The conference is aimed at presenting and examining the concept of energy communities and to outline 
potential adjustments to the legal and regulatory framework which are likely needed to implement energy 
communities in practice. The conference will also address the question as to which corporate framework 
appears to be the best for energy communities. 

We therefore invite you to join us, together with leading experts, to discuss various implementation issues 
related to energy communities. 

The presentations will be held in German and English.

Agenda:

-- Welcome 
Bernd Rajal, Partner, Schoenherr and Christiane Wendehorst, President European Law Institute

-- The Energy Communities in the CEP: Policy objectives of the European Commission  
Marion Malafosse, Policy Officer, DG ENER

-- Energy Communities: A new opportunity for citizens and businesses  
Denis Philippe, Partner, Philippe&Partners and Pierre Bernard, Managing Partner, BEA

-- Regulatory aspects of Energy Communities from an Austrian perspective  
Wolfgang Urbantschitsch, Executive Director, E-Control 

-- Which corporate framework for Energy Communities?  
Bernd Rajal, Partner, Schoenherr

Please join us afterwards for finger food and drinks, where we can keep the discussion going. 

Limited number of participants, please register via this link.

Location:         	    Schoenherr Vienna | Schottenring 19, 1010 Vienna 
Date:		     Tuesday, 14 January 2020
Time:   		     5:00 p.m. welcome reception | 5.30 p.m. start of the conference
Participation fee:	   EUR 50,00 
		     All proceeds will be donated to the TU Wien Foundation.

Energy Communities 2020+
Legal, regulatory and corporate framework 

https://www.colada-go.com/event/?4564
http://tuwien.foundation/


Dienstag, 14. Jänner 2020 | 17:00 Uhr

Eine Konferenz von
Schönherr | ELI | Bernard Energy | Philippe & Partners

Begrenzte Teilnehmerzahl, bitte registrieren Sie sich unter diesem Link.

Ort:         	    	    Schönherr Wien | Schottenring 19, 1010 Wien 
Datum:		     Dienstag, 14. Jänner 2020 
Uhrzeit:   		     17:00 Uhr Einlass l 17:30 Uhr Beginn der Konferenz
Teilnahmegebühr:   EUR 50,00 
		     Alle Erlöse werden der TU Wien Foundation gespendet.

Mit dem neuesten Paket „Saubere Energie für alle Europäer“ (Clean Energy Package, CEP) wurde formell das 
Konzept der „Energiegemeinschaften“ oder „Energy Communities“ eingeführt, um den Strommarkt der EU 
auf die Herausforderungen der Zukunft vorzubereiten. 

Technologische Neuerungen und Innovationen auf dem Strommarkt rücken die Verbraucher immer mehr in 
den Mittelpunkt. Sie profitieren von einem weniger zentralisierten, stärker digitalisierten und nachhaltigerem 
Energiesystem und können dadurch eine zunehmend aktivere Rolle einnehmen. Um die  Möglichkeiten, die 
sich aus diesen Entwicklungen ergeben, voll auszuschöpfen müssen natürlich auch die gesetzlichen und 
regulatorischen Anforderungen an die neuen Gegebenheiten angepasst werden. 

Energiegemeinschaften geben Verbrauchern die Möglichkeit als Teil von (virtuellen) Gemeinschaften Energie-
ressourcen ganz oder teilweise zu teilen. Die Frage ist, welche rechtlichen und regulatorischen Rahmenbedin-
gungen sind erforderlich, damit sich das Potential, das in Energiegemeinschaften steckt, voll entfalten kann. 

Ziel der Konferenz ist es, das Konzept der Energiegemeinschaften vorzustellen und mögliche Anpassungen 
des Rechts- und Regulierungsrahmens zu skizzieren, die notwendig sein werden, um Energiegemeinschaf-
ten in der Praxis umzusetzen. Gleichzeitig wird sich die Konferenz auch mit der Frage befassen, welche 
Unternehmensstruktur für Energiegemeinschaften am besten geeignet ist und welche gesetzlichen Bestim-
mungen bei der Gründung einer Energiegemeinschaft zu beachten sind. 

Wir laden Sie ein, gemeinsam mit führenden Experten verschiedene Umsetzungsfragen im Zusammenhang 
mit Energiegemeinschaften zu diskutieren. 

Die Vorträge finden auf Deutsch und Englisch statt.

Agenda:

-- Begrüßung 
Bernd Rajal, Partner, Schönherr und Christiane Wendehorst, President European Law Institute

-- Energy Communities in the CEP: Policy objectives of the European Commission   
Marion Malafosse, Policy Officer, DG ENER

-- Energy Communities: A new opportunity for citizens and businesses  
Denis Philippe, Partner, Philippe&Partners and Pierre Bernard, Managing Partner, BEA

-- Regulatorische Aspekte der Energiegemeinschaften | Die österreichische Perspektive 
Wolfgang Urbantschitsch, Executive Director, E-Control

-- Die Wahl der richtigen Unternehmensstruktur für Energiegemeinschaften			 
Bernd Rajal, Partner, Schönherr

Im Anschluss laden wir Sie herzlich zu einem Get-together bei Snacks und Drinks ein. 

Energiegemeinschaften 2020+
Rechtliche und regulatorische Rahmenbedingungen 

https://www.colada-go.com/event/?4564
http://tuwien.foundation/

